
הרבה יותר מרעשנים

הניגוד צועק

היינו ברכב כמה רגעים לפני שנכנסתי לציון הבבא 
סאלי, מבעד לחלון זיהה אותי גבר גבוה ונאה, וניגש 
לרכב לבקש ברכה. הוא נראה בחור בריא וצעיר בשיא 
ההצלחה, וחשבתי שיבקש ברכה לזיווג הגון או לפרנסה. 
לא הכנתי את עצמי לבקשה שלו. "כבוד הרב",  הוא 
אמר לי, "תברך אותי לרפואת הנפש. החרדות אוכלות 
אותי מבפנים. אין לי יום ואין לי לילה. תתפלל עלי 

שייגמרו לי החרדות האלה..."

זה ממש לא הבן אדם הראשון שפונה שאלי בנושא 
הזה. רק השבוע הייתי באירוע של משפחה תורנית 
מפורסמת, ובמהלך האירוע באופן פרטי ניגש אלי 
תלמיד חכמים נשוא פנים, עטור זקן לבן וארוך, וגם 

הוא סיפר לי על החרדות שלו שלא נותנת לו מנוח.

אני יכול לומר באופן ברור וחד משמעי שכמות הפניות 
שפונים אלי בשנים האחרונות בנושא חרדות גדלה בלי 
שיעור. ממש מגיפה שפוגעת בכל החוגים והמעמדות 
בלי יוצא מן הכלל. בכל פעם מחדש מפתיע אותי לראות 
את הניגוד בין הדמויות המרשימות העומדות לפני לבין 
הנפש הפצועה המפוחדת והמרוסקת השוכנת בקרבם.

השיחה עם אותו צעיר בפתח הציון של הצדיק "הכינה 
לי את הלב" כמו שצריך. היא הציפה את לבי בכל 
הצער הנורא הזה של עם ישראל, ואת כל הצער הזה 

שפכתי שם, אצל סידנא בבא סאלי זכותו יגן עלינו.

יש מה לעשות

קוראי העלון היקרים, אם אתם או מישהו שאתם 
מכירים סביבכם סובל מחרדות או מכל מצוקה נפשית 
אחרת, אנא, אל תתעלמו. גם אני, בתחום שבו מזכה 
אותי בורא עולם לעזור לעם ישראל, נתתי את לבי 
לבעיה הזאת וכתבתי חוברת שלימה בנושא הזה 

שנקראת "שמחת חיים".

מהניסיון שלי, וכמו שכתבתי באריכות בחוברת, 
האמונה היא התרופה העמוקה והשורשית ביותר לכל 
בעיות הנפש. לכן אם עדיין לא קראתם, אנא תקראו 
את החוברת ותעבירו אותה לכל מי שאתם מכירים, בין 
אלה שאתם יודעים שהם סובלים ממצוקות נפשיות 
ומחרדות, ובין אלה שנראה לכם שאצלם הכול בסדר.

סכנה לאנושות

אנחנו נמצאים בשבת זכור וערב חג הפורים הקדוש. 
בשבת זו נצטווינו לזכור את מעשה עמלק כדי שנוכל 
למחות את שמו מן העולם בימי הפורים שיחולו בשבוע 

הבא עלינו ועל כל ישראל לטובה.

הספרים הקדושים אומרים ש"עמלק" הוא בגימטרייה 
"ספק". עמלק מבטא את הספקות באמונה. אמונה שיש 
בה ספק אינה אמונה. כי אמונה משמעותה דבר חזק 
מאוד בלי פקפוק ובלי שינוי, כלשון הפסוק "אמונה 
אומן" ואומרים המפרשים שמשמעות המילים היא 
דבר חזק מאוד כמו שאומר פסוק אחר: "ותקעתיו 

יתד במקום נאמן".

רבי נחמן אומר שבניגוד לתפיסה השטחית שאמונה 
היא משהו "מרחף" מעל המציאות, אמונה היא דבר 
חזק מאוד, היא הבסיס והיסוד של המציאות, הבסיס 
והיסוד של האישיות ושל החוסן הנפשי של האדם. 
האמונה היא החיים! הכוח ההרסני של עמלק הוא 
להטיל ספק, ובזה הוא מזעזע את אמות הסיפים, 
מרעיד את הבסיס של בריאות הנפש האנושית, את 
היסודות של עם ישראל כעם, ואת היסודות של כל 
החברה האנושית. ולכן עמלק הוא סכנה לאנושות כולה.

האמונה הגואלת

ואומר רבי נחמן שעל פניו נראה, שרוב המון העם יש 

להם אמונה פשוטה והם רחוקים מספקות וחקירות, אך 
באמת אינו כן. מדוע? כי לאמונה יש הגדרות ברורות. 
להאמין בה' זה אומר לדעת ולהכיר אותו את המידות 
שלו. אם אתה מאמין שה' ברא את העולם אבל אתה 
לא יודע מי זה ה' – אז אתה אולי מאמין "בכוח עליון", 

אבל אתה לא מאמין בה'.

ומי הוא ה'? האמונה אומרת שה' הוא טוב מוחלט. ה' 
עושה רק טוב. ה' הוא רחמן תמיד. ה' אוהב אותך תמיד.

וזו כוונת רבי נחמן שגם המון העם מלאים בספקות, 
כי יש להם ספק באהבה וברחמים של ה'. ומזה מגיעות 

כל בעיות הנפש והחרדות הנוראות האלה.

המלחמה על האמונה היא המלחמה נגד החרדות 
האלה וזו בדיוק מלחמת עמלק!

להאמין בבורא ולא להאמין באמונה שלימה שה' 
רחמן והכול טוב ואין שום רע בעולם – זו עדיין לא 
אמונה שמרפאה את האדם, זו עדיין לו אמונה שנותנת 

יציבות לנפש האדם ולחברה האנושית.

הסדק הראשון

לכן הספק המרכזי שעמלק מכניס בלב האדם הוא 
הספק ברחמנות של ה'.

אדם רואה שעוברים עליו דברים קשים והיצר הרע 
מתחיל ללחוש על אזנו: אתה רואה מה ה' עושה לך? 
נראה לך שה' אוהב אותך? נראה לך שהוא רחמן? נראה 
לך שבכלל אכפת לו ממך? אלה הספקות המסוכנים 
ביותר ומכאן מתחיל כל הערעור הנפשי של האדם. 
זה הסדק הראשון שמתרחב עד שממוטט את כל 

הבניין ר"ל.

לכן חיזוק אמתי באמונה פירושו הידיעה שהאמונה 
ברחמים של ה' זה דבר חזק, בלתי תלוי ובלתי משתנה. 
הרחמים של ה' והטוב האינסופי שלו אינם תלויים לא 
במעשים שלך ולא בנסיבות – ה' תמיד אוהב אותך 

ותמיד רוצה לרחם עליך.
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הלכות הקשורות למקרא מגילה

“משנכנס אדר מרבים בשמחה” כך מובא בגמרא 

תענית )דף כ”ט( מה הכוונה מרבים בשמחה 

ובמה זה מתבטא?

יש אומרים שהכוונה שאם יש לו שמחה כגון חתונה 
שיעשה כן בחודש אדר )כלבו הלכות תשעה באב 

סימן ס”ב(. ויש אומרים שהכוונה לשמח את 

לב העניים והנדכאים ונמצא שמרבה 
שמחה בכלל ישראל. )ספר המכתם 
על מסכת תענית שם(, שלחן ערוך 

המידות )חלק א' סימן ב' אות ט'(.

עוד נאמר במגילת אסתר והחודש 
אשר נהפך להם מיגון לשמחה, לומר 

שמזל החודש גורם לטובה, ולכן יהודי שיש לו 
תביעה משפטית נגד גוי ישתדל כמיטב יכולתו 

שהדיון בתביעתו יתקיים בחודש אדר שמזלו טוב 
לישראל. כך מובא בגמרא תענית )שם(.

אם יש לי אפשרות לקרוא את המגילה במניין 

מצומצם, או בבית הכנסת שיש שם הרבה אנשים, 

האם יש מעלה בריבוי אנשים?

מצוה מן המובחר לקוראה ברוב עם, שברוב עם 

הדרת מלך. משנה ברורה )סוף סימן תר”צ( ושו”ת יביע אומר 
)חלק ה’ אורח חיים סימן ו’ אות ה’(. ואפי’ אם יש ציבור גדול 

בבית הכנסת ורוצים להתחלק לכמה מניינים בחדרים 
הקטנים, אין לעשות כן אלא להתפלל כולם בבית 

הכנסת הגדול. שו”ת שבט הלוי )חלק ה’ סימן פ”ד(. 

אמנם יש כמה אופנים שעדיף לקרוא במניין 
מצומצם ולא ברוב עם: 

אם יש רעש בבית הכנסת באופן 
שאינו יכול להתרכז ולשמוע את 

כל המגילה. )חזון עובדיה(

עדיף להשלים מניין עבור החולים 
הכנסת,  לבית  ללכת  יכולים  שאינם 
שמצוות גמילות חסדים אינה פחותה ממצוות 
“ברוב עם”, ולכן ילך להשלים מניין בבית החולה. 

כך דעת מרן הרב אלישיב זצ”ל )פסקי שמועות עמ’ נד(. 

אם רוצה להתפלל בהנץ החמה, אף שהמניין מצומצם 
ויפסיד בכך את מעלת “ברוב עם”, מכל מקום עדיף 

להתפלל בהנץ. הגר”ח קנייבסקי )פסקי שמועות שם(. 

אם הוא רגיל כל השנה להתפלל בבית כנסת קטן, 
אינו צריך ללכת לבית הכנסת הגדול. משנה ברורה )סימן 

תרפ”ז סעיף קטן ז’(

מי שדחוק לצאת לדבר מצוה, יכול לשמוע המגילה 
במניין מצומצם שמסיימים שם מוקדם יותר. שבט הלוי 

)חלק ה’ סימן קמ”ה(.

אני רגיל לשמוע קריאת המגילה בבית הכנסת 

ואחר כך לקרוא לאשתי בביתי, האם אני יכול 

לברך ולהוציאה ידי חובה גם בברכות?

יכול לברך אף שכבר יצא ידי חובתו בבית הכנסת 
)חזון עובדיה עמוד נ”א(,  אמנם אינו מברך אלא הברכות 

שלפני קריאת המגילה, אבל לאחריה אינו מברך, שאין 
ברכה אחרונה אלא מנהג, ולא תקנו לאומרה אלא 
בציבור. ואם יש עשר נשים ששומעות המגילה לצאת 
ידי חובה רשאי הקורא לברך לאחריה, כיון שעל כל 
פנים יש בזה פירסומי ניסא, ואפשר שאפי’ קטנים 
וקטנות שהגיעו לחינוך מצטרפות לעשרה לפירסומי 

ניסא לברכה אחרונה. חזון עובדיה )עמוד צ”א(.

אם לא הספקתי לקרוא מגילה וכעת הגיע סוף 

היום, ולפני האפשרות להתפלל מנחה או לקרוא 

מגילה, מה עדיף? 

נראה שקריאת מגילה קודמת, שהרי תפילת מנחה 
אפשר לה בתשלומין. כף החיים )סימן  תרפ”ז סעיף קטן 

י”ט בשם נהר שלום(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע
כבוד מבגדים הוא לא דבר פסול?

התורה מאריכה מאד בפרשתינו, בכל מיני הוראות 
ודקדוקים על בגדי הכהונה, ובמיוחד בגדי הכהן הגדול, 
וכמ"ש "לכבוד  ומכובד ביותר,  שיהיו באופן שלם 
ולתפארת".  וודאי שיש בהוראות אלו עצות מעשיות 
לכל דור, כי אף על פי שאין לנו היום בדור לא בית 
המקדש ולא בגדי כהונה, אבל זה ידוע שהתורה היא 
נצחית, וממילא כל פרט שבה יש בו שכל והוראה נצחית 
וכוח ועצה, לכל דור איך למצוא את הש"י דווקא על 
ידי אותו עצה. והנה לכאורה בהתבוננות פשוטה נראה 
שנושא הבגדים הוא די גשמי ושולי בהשקפה יהודית, 
ההתעסקות בבגדים טומנת בחובה כמה סכנות, האחד 
כבוד, וגאווה. וכמו שרבי יוחנן קרא "למאני מכבדותא". 

ולא עוד אלא שרבינו מגלה שההתעסקות בבגדים 
יכולה להביא את האדם עמוק עמוק לניסיונות של היפך 
הקדושה, וכמו שדבר זה רמוז בסיפור של יוסף הצדיק 
עם אשת פוטיפר כמ"ש שם "ותתפסהו בבגדו", שכך 
דרכו של היצר הרע שכשרוצה להכשיל את האדם 
בפגמי הקדושה, הדבר הראשון שעושה שהוא מכשיל 

את האדם בהתעסקות יתירה בבגדים...

דבר נוסף מצינו בסיפורי מעשיות במעשה של הבעל 
תפילה שהיה הסמל של האדם השלם ברוחניות: ועליו 
נאמר "ועל הבגדים לא הקפיד כלל", משמע שהדרך 
וההשקפה הרוחנית הנכונה היא כלל לא לעשות עסק 

מנושא הבגדים וכדו'.

עסוק  שהוא  אדם  שכשרואים  מובן  מזה  ויותר 
יותר מדי בענין הבגדים, בדרך כלל זה מראה על 
 מקום רוחני נמוך, וחשוף לסכנות וגשמיות הרחוב.

ובהתבוננות עמוקה יותר ההגדרה של "בגד" זה לבוש 
חיצוני, שלא תמיד מורה ותואם על פנימיות אמיתית, 

של הדבר שאותו מכסה הבגד.

והנה כל המהות של העולם הזה הוא עולם של חוסר 
וריק, אלא שכל הדרך של העולם הזה הכולל בתוכו 
את כל תאוותיו הוא באמצעות לבושים, שהוא כאמצעי 
שיווק שמשכנע את המתבונן בו כאילו יש איזשהו 
אושר וטוב אמיתי כאן בזה העולם. ובאמת לפי זה 
מובן שבבגדים טמן הש"י כוח עצום להשפיע על הבן 

אדם, ולמשוך אותו לכיוונם...

וא"כ נשאלת השאלה למה התורה כל כך הקפידה על 
יופי בגדי הכהונה בצורה כ"כ מדויקת ומדודה, וכי זה לא 
חוטא למטרה? אלא השאלה היא בעצמה התשובה! 

כל דבר יש לו שורש: למושג "בגד" שבהגדרתו 
"אמצעי שיכול לספר את מהות הלובשו" יש בו שורש 
קדוש, כי בשורש הש"י ברא את הבגדים כאמצעי לגלות 
את מעלת הקדושה ויופי הקדושה בעולם, ולא בכדי 
שנקרא בית המקדש "מכלל יופי", כי באמת שם היה 
מקור היופי האלוקי. ולכך בגד הרי הוא ככלי שרת 
וכאמצעי לפרסם את אור האלוקות בעולם, ולכך דווקא 
בבית המקדש או במשכן ששם האיר אור האלוקות 
בצורה שלימה ונקיה, יכלו להשתמש עם הבגד לייעודו 

האמיתי.

אלא שעתה בזמן הגלות שהאור האלוקי נעלם, 
וגם אם יש הרי הוא מאוד חסר ולא מבורר, הסכנה 
להשתמש עם הבגד, כפולה ומכופלת, כי דווקא עכשיו 
בגלות השתלטו עליו כוחות החיצוניים שאין להם באמת 
שום אור אמיתי ושום תוכן אמיתי, ומשתמשים עם 
המושג של "בגד" לשווק ולפרסם את התאוות שלהם.

מזה מובן שהדרך להינצל מהחיצוניות של העולם 
הזה, שכולל בתוכו גם את המושג בגד, הוא לא רק 
לזלזל ולהתרחק מהתעסקות בהם ובמיוחד עכשיו 

בגלות, שאז הכוח הזה נמצא אצל הקליפות.

כאן מתגלה עצה נוספת והיא ההתבוננות שיש שורש 
לאותו מושג, שיש בגדים קדושים שתפקידם לפרסם את 
מציאות הקדושה בעולם, היה תפקיד כל ההתעסקות 
של היופי בכל הפרטים בבית המקדש בכלל, ובבגדי 

הכהונה בפרט.

אעפ"כ עצם זה שאדם זוכר שיש שורש לאותו ניסיון, 
לאותו כוח מגרה, נותן לו את הכוח לנצח את החלק 

הנמוך והמגשם של הבגד.

ולא עוד אלא שבזה בעצמו יש את המדד שיכול 
האדם לבדוק את עצמו האם הוא נמשך באופן פסול 
אחר הבגדים או לא, והמדד הוא האם ההתעסקות יש 
בה בכדי לפרסם את הקדושה כראוי או שמא ההיפך 
הגמור. ה' יזכנו לזהות את המוקשים התמימים הנמצאים 

מסבבינו ולהעלות אותם למטרתם המקורית כראוי.
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וזה בלתי משתנה. לא משנה מה קורה איתך, 
תתחזק באמונה תמימה: "לא יודע כלום ולא מבין 
כלום. אני רק יודע שה' טוב, ועושה רק טוב, ומה 
שקורה זה רק טוב, ומה שיקרה זה עוד יותר טוב! זו 
המציאות ואין בה שום שינוי ולא יהיה בה שום שינוי".

הרחמים הגדולים ביותר

והרחמים העיקריים של ה' זו התפילה. התפילה 
נקראת "רחמי" – רחמים. והתפילה היא האמונה כמו 
שקוראים ביום הפורים בשחרית: "ויהי ידיו אמונה" 
ומתרגם אונקלוס "ידיו היו פרושות בתפילה". מכאן 
שאמונה זו תפילה, ותפילה היא רחמים, נמצא 
שאמונה פירושה רחמים, להאמין ברחמים של ה'. 
והרחמים של ה' זה לא רק להאמין שאם תתפלל 
ותבקש רחמים, ה' ירחם עליך; אלא להאמין שבעצם 
זה שה' הכניס אותך לצרה ולבעיה – אלה הרחמים 
הגדולים ביותר כי הוא גורם לך להתפלל ולהיות 
אתו בקשר, ה' גורם לך לחיות את המציאות האמתית 
שאתה קשור ומחובר ותלוי בה' כגמול עלי אמו, ה' 
מציל אותך מהשקר הנורא של הגאווה, של הכפירה, 
של המחשבה שאתה מסתדר לבד, מההרגשה של 
"אני ואפסי עוד" – ומחבר אותך עם התפילה, אין 

רחמים גדולים מאלה.

לחיות עם תפילה זה לחיות את האמת ולחיות 
בלי תפילה זה לחיות בדמיון.

ולכן הרחמים הגדולים ביותר של ה', הם עצם 
העובדה שהוא נותן לאדם להתפלל. אם אתה 
מתפלל – אין מרוחם יותר ממך, ואם קשה לך 
להתפלל, זה לא אומר שה' לא אוהב אותך אלא 
זה אומר שהרחמים של ה' סגורים וה' רוצה לומר 
לך שתתאמץ לפתוח את שערי הרחמים. לכן תבקש 
מהבורא: "אבינו אב הרחמן, רחם עלי ותקרב אותי 
לתפילה, זכה אותי להרבות בתפילה ולהודות לך 

על כל דבר ודבר".

להחזיק ברחמים של ה' זה להתפלל ולהודות 
על הכול.

לכן אומר רבי חנינא בן דוסא: איך אני יודע אם 
התפילה התקבלה? לפי ההרגשה שלי בתפילה. 
אם אני מרגיש שנותנים לי משמיים להתפלל אני 
יודע שהכול בסדר. אבל אם אני מרגיש שהתפילה 

חסומה, אז זו כבר בעיה.

ההזדמנות של החיים שלך

פורים זה יום של מחיית עמלק! איך מוחים את 
עמלק? עומדים ומתפללים בלי סוף ומאמינים 

ברחמים של ה'.

פורים זה הרבה יותר ממסכות ומרעשנים ומשטויות 
של ילדים. פורים זה היום הקדוש ביותר והרציני 
ביותר בשנה, פורים הוא היום המסוגל ביותר לתפילה 
והוא היום שפותח את שערי התפילה לכל השנה 
כולה. אם אתה רוצה שנה של רחמים אינסופיים, 
שנה של אמונה שלימה, שנה של בריאות הנפש, 
זה בדיוק הזמן. אל תפספס את עת הרצון הענקית 

הזאת שאין כמוה בכל השנה כולה.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך

משלוח מנות פילאי

תענית אסתר, כל תושבי היהודים מגיל מצוות עד 
גיל שיבה כאחד החלו נאספים בבית הכנסת לשמוע 
את קריאת המגילה מפיו של המרא דאתרא הלוא 
הוא ר' לוי יצחק מברדיצ'ב זיע"א, המכונה "סנגורן 
של ישראל". בעוד הקהל עומד להתחיל בתפילה, 
ניגש השמש אל הרבי, ולחש משהו לאזניו. הרבי קם 
מכיסאו ויצא את בית הכנסת. הקהל כולו קם לכבודו 

והפנו מבטי השתוממות.

רבי לוי יצחק נכנס ללשכתו שהייתה סמוכה אל 
בית הכנסת, שם חיכתה לו אישה ובידה תרנגול. היא 
לא הייתה בטוחה בכשרותו של העוף, ורעדה לעצם 
המחשבה שהרב עלול להטריף את התרנגול שהשיגה 
לחג בעמל רב. "רבי" – אמרה האישה בקול בוכים – 

"רבי, אוי ואבוי לי! שאלה יש בתרנגול... רבי".

על  יצחק  לוי  רבי  הסתכל 
רגעים  כמה  חשב  התרנגול, 
ואמר: "התרנגול אינו כשר ואסור 

לאכול אותו".

לוי  רבי  על  הביטה  האשה 
יצחק אובדת עצות. "רבי!" היא 
יבבה האישה "רבי, בפרוטותיי 
האחרונות רכשתי תרנגול זה. 
וחשבתי  וחולה  חלוש  בעלי 
שקצת מרק עוף ישיב את נפשו 
ונפש ילדי. והנה, אוי ואבוי, שוד 
שלי.  התרנגול  נטרף  ושבר, 
אוי ווי, מה אעשה עכשיו"? כך 
בכתה האשה. "אל דאגה, ביתי" 
ניסה הרבי להרגיע את האישה 

"השם יתברך עוזר תמיד לכולם, 
הוא יעזור גם לך". רבי לוי יצחק שאלה לשמה 

ולכתובתה, חיזקה בדברי אמונה ושלחה לשמוע את 
קריאת המגילה.

לעומתה הוא הרבי לא חזר אל בית הכנסת, אלא 
לבש את מעילו ויצא לרחוב. בצעדים מהירים. פניו היו 

מועדות אל עבר ביתו.

בבואו הביתה, הוציא רבי לוי יצחק מפה לבנה ובה 
הניח חלות, אוזני המן ופירות שונים. איש מלבדו לא 
היה בבית ורבי לוי יצחק חיפש עד שמצא סיר ובו 
תבשיל וצלחת עם דג ממולא. הוא לקח מכל הבא 

ליד ומילא את המפה הלבנה.

כשהמפה הייתה מלאה בכל טוב וב"דברים טובים" 
למכביר,  קשר אותה היטב, לקחה ויצא לדרך.

הפעם פנה רבי לוי יצחק לעבר ביתה של האשה 
העניה משמצא את בית האישה ונכנס פנימה, הגיע 
לאוזניו קול חלוש שבקע מחדרון קטן: "זו את, ביילה? 

מה היה עם ה'שאלה' "?...  נשמעה קריאה מחלל הבית, 
היה זה בעלה החולה. "פורים שמח! פורים שמח"! 
השיב רבי לוי יצחק לבעל הקול האלמוני  "הנה, השם 
יתברך שלח לכם משלוח מנות! אכלו ושתו בשמחה".

אחר שהוציא הכל מהמפה וסידר על השולחן, חזר 
רבי לוי יצחק בצעדים מאוששים שמח וטוב לבב אל 
בית הכנסת לקריאת המגילה אל הקהל הרב שציפה 

לו בקוצר רוח ובדאגה.

הציבור בבית הכנסת חיכה בחוסר סבלנות לאחדים 
מהם אף הפריע הצום הם ציפו לאכול משהו עם כניסת 

הפורים.

משנכנס רבי לוי יצחק, התחילו מעריב. כמנהגו מדי 
שנה בשנה קרא רבי לוי יצחק בעצמו את המגילה 

ברטט באימה וביראת כבוד.

שנים רבות לאחר מכן סיפרו האנשים כי באותה שנה 
הייתה קריאת המגילה מיוחדת 
במינה. טוהר פני קדשו של רבי 
לוי יצחק האיר באור מיוחד, 
מפנימיות  הנובע  פנימי  אור 
הלב האיר והשפיע גם על פני 

הסובבים כולם.

אחר קריאת המגילה חזרו 
הגיע  כאשר  לבתיהם,  כולם 
הרבנית אל ביתה מבית הכנסת, 
חיכתה לה  הפתעה גדולה. היא 
כדי  נגשה אל עבר המטבח 
להכין את הסעודה, ומה גדולה 
הייתה השתוממותה כאשר שום 
דבר לא נמצא במקום. אפילו 
אוזני המן הטריות נעלמו ואינם.

הרבי,  חדרו של  אל  נכנסה  עצות  אובדת 
אולם בראותה את פניו הקורנות, הבינה מיד מי 
גרם להיעלמותם של הדברים ויצאה חרש מן החדר. 
היא כבר תשתדל לסדר ארוחה כלשהי מן השיריים 
שנותרו . בס"ד תוך זמן קצר הוכנה סעודה לתפארת.

***

מן העבר השני, בביתה של האישה הענייה שמחה 
וששון על הנס הפילאי שנעשה להם 'נס משלוח מנות 
מן השמים'.  בודאי היה זה אליהו הנביא זכור לטוב, 
שהביא לה מנות יפות כאלו, אמרה לכולן. אך יהודי 
ברדיצ'ב הבינו כי רבם מילא הפעם את מקומו של אליהו 
הנביא. ודאגו לשלוח  משלוחי מנות לרבי לוי יצחק ביד 
רחבה. וגם את העניה, ילדיה ובעלה החולה לא שכחו.

 פורים שמח מעין זה הפורים, זמן רב לא היה 
בברדיצ'ב .
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הגאון הרב שמריהו יוסף חיים קניבסקי נולד בט"ו בטבת 
תרפ"ח בפינסק, אז בפולין. הוא בנם הבכור של רבי יעקב 
ישראל קניבסקי )"הסטייפלר"( ומרת פעשא מרים, אחותו 
של החזון אי"ש. אביו שימש סנדק בברית המילה שלו, וקרא 
את שמו שמריהו יוסף חיים, על שם שני סביו - רבי שמריהו 
יוסף קרליץ, רבה של קוסובה, והרב חיים פרץ קניבסקי. 
בתאריך א' בניסן תרצ"ד עלה עם משפחתו לארץ ישראל, 

והם התיישבו בבני ברק.

מספר כי חודשים לפני פטירתו של הסטייפלר רבי יעקב 
ישראל קנייבסקי זצ"ל, נכנס אליו אדם  ושאל: "רבי, מה 
עושים כדי שהילדים יגדלו צדיקים וטובים וילכו בדרך התורה? 
התרגש הסטייפלר וחזר על דבריו: "מה עושים?" מתפללים! 
עד היום אני מתפלל ומוריד דמעות שחיימק'ה שלי יצא בן 
תורה. "חיימקה שלי", באותו זמן היה כבר ר' חיים הגאון 
האדיר, שר התורה, כבר אז, באותם ימים נודע כגדול וגאון 
בישראל, כתב ספרים וערך סיומים מדי שנה, ועדיין, התפלל 
עליו אביו והוריד דמעות בעבורו, דמעות שבהן תלה את 

הצלחתו הרוחנית של  בנו – המאור של דורנו!

מעשה נוסף סופר על אדם חשוב שביקש בשעתו ממרן 
הסטייפלר זצ"ל ברכה, שיצליח בחינוך ילדיו. "ברכה", שאל 
הסטייפלר, "בברכות לא מחנכים ילדים! לילדים מוצלחים 

דרושות אין ספור תפילות ובקשות!".

אותו אדם לא הירפה, והעז וביקש: "ובכן, שהרב יתפלל...". 
התפלא הסטייפלר ושאל: "החוב עליך, ואתה מגלגל אותו 
עלי?". התנצל האדם החשוב ואמר: "אבל אני לא יודע 
להתפלל... הרב יודע!". ענה הסטייפלר תשובה מדהימה: 

"תבקש מהאם – אמא יודעת להתפלל!".

רבות סופר על כוחו הגדול וגאונותו בתורה אשר הוא ללא 
ספק כאחד מן הקדמונים, אבל צריך לדעת כגודל גאונותו 

בתורה כך היה גאון במידות טובות.

מרן הגר"ח היה אברך כל חייו בלי תפקיד רשמי. הוא היה 
מקבל כמה עשרות מכתבים כל יום עם שאלות, והוא היה 
מקדיש שעתיים כל יום לענות עליהן. הוא אמר: משום שהוא 

לומד תורה כל היום, ככה יעשה חסד לעם ישראל.

פעם אחת, הגיע אדם לר' חיים בערב פסח ואמר שהוא 
בכור ושכח לבוא לסיום, מה עליו לעשות? הוא חייב לצום? 
ר' חיים אמר שהוא ייכנס לחדרו לשקול את השאלה, ויצא 
אחרי רבע שעה-עשרים דקות, ואמר: יש סיום! הוא למד 
את כל מסכת הוריות! וכמובן, זה אחרי סיומו של כל התורה 

כולה יותר מוקדם ביום.

שבת אחת סיפרה הרבנית אשתו כי הגז כבה מוקדם בליל 
שבת, ועל כן בסעודות הבוקר היה הצ'ולנט כמעט קר לגמרי. 
ר' חיים, בניגוד למה שניתן היה לצפות, אכל מהצ'ולנט יותר 
מכפי הרגלו בכל שבוע! הרבנית אמרה: אני יודעת שהוא עשה 

זאת כדי למנוע ממני צער על כך שהאש כבתה.

בחור שאהב לצלם את גדולי הדור תמונות רבות, ופעם 
הזדמן אל ביתו של מרן שר התורה זצ"ל תפס אותו כשהוא 

מאכיל חתול שכנראה סבר שמזונותיו עליו.

וכשראה מרן הגר"ח זצ"ל שהוא מצלם אותו נזף בו שיפסיק 
לצלם, אבל הלה המשיך לצלם עוד ועוד תמונות. אז כעס 
עליו מרן ואמר לו: "חצוף! אמרתי לך להפסיק לצלם!" בשלב 
זה הבחור נבהל, ופתח את ה'פילם' של התמונות ושרף את 

כל התצלומים…

כעבור שנים רבות כשכבר הקים בית והתברך בבנים, הגיע 
פעם לבית מרן עם אחד מילדיו לפני הבר המצווה לבקש 
את ברכתו. מרן נעץ בו מבט חודר ומיד אמר לו: "אני מחפש 
אותך 25 שנה!! אתה הוא הבחור שצילם אותי בשעתו, רציתי 

לבקש סליחה שכעסתי עליך".

ר' חיים לא נשא פנים לאיש לעולם, מסופר כי פעם הגיע 
לקבלת קהל אחד מהיושבים ראשונה בכס העשירות בעולם, 

הנ"ל תומך תורה גדול מאוד, מקורבי ר' חיים הציגו את האיש 
לפני ר' חיים ואמרו כי זה האיש שמעו הולך בכל המדינות 
. הלה אמר לר' חיים כי מרוב התרגשות שהוא זוכה לראות 
את הרב פעם ראשונה,  רוצה מאד לשמח אותו, 'שכבודו יגיד 
בבקשה לאיזה מטרה אני אתרום, ואתן כל סכום שהרב ירצה, 
כדי שהרב ישמח'. כל הנוכחים בחדר היו במתח, אולי יאות 
רבינו לבקש סכום לאברכי הכולל שהוא כה דואג להם, ואולי 
לעניי בני ברק או...  השיב לו רבינו: כן, יש משהו שאני רוצה 
ממך. 'בבקשה כבוד הרב, אני מוכן'. והושיט את ידו לעבר 
הכיס, להוציא פנקס צ'קים. ואז רבינו מצביע לעבר פניו. 
ואומר לו בפשטות: אתה מגלח את הזקן ואת הפיאות, אני 
רוצה שתגדל אותם. זה אני צריך. הגביר היה מופתע, וחשב 
שרבינו לא הבין את הבקשה, חזר עוד פעם על הבקשה 'אני 
מעונין לתת לרב סכום כסף שהרב יבקש'. אבל רבינו, הבין 
מצוין מי שעומד לפניו ואת זה הוא ביקש להחדיר לו: תיראה 
כמו יהודי! וחזר שוב על הדברים. אם תגדל זקן ופיאות זה 
ישמח אותי. על אתר, אמר הגביר שהוא ישתדל מהיום לגדל 

זקן, והוא מקווה שיצליח לעמוד בזה.

מסופר על ר' חיים, פעם לאחר ה'שבע ברכות' האחרון של 
אחד הבנים היה נראה מודאג, ולחש לעצמו 'מה יהיה עם 
החובות', 'מה יהיה עם החובות', חש אליו אחד המקורבים 
ופנקס צ'קים בידו, כמה צריך, מילה אחת וכל החובות מכוסים. 
לא, לא התכוונתי לחובות כאלו, התכוונתי לחובות של מכסות 
הלימוד היומיות שמונה דפים בבלי ביום, שבע דפים ירושלמי, 
טור שולחן ערוך, מדרש, ספרא ספרי. מכסות לימוד יומיות 
שמחמת השמחה וסעודותיה נשארו מהם חובות. מה יהיה 

אתם.

תקצר היריעה לספר את כל פעולותיו של רבינו ואת הרוח 
הקודש הגלוי שהיה נראה אצל הרב ואת קדושתו הגדולה, 
וסיפורי מופתים לרוב. הנה הוא כמלאך הדר עם בני תמותה 
וחי חיי אצילות... יהי רצון שנזכה לילך בדרכיו, זכותו תגן עלינו 

ועל כל ישראל אמן.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הגאון הרב שמריהו
יוסף חיים קניבסקי זצ"ל
ט"ו אדר ב'
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מוסיף והולך
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מה עושים כששבת נכנסת מוקדם?

דיברנו בשבוע שעבר על שבתות חורף, והפעם- שש עצות מעשיות 
שיכולות לעזור:

1. התחילו מוקדם

חבל לחכות ליום שישי. כדאי להתחיל כבר בחמישי את 
ההתארגנויות וכך להוריד לחץ בערב שבת. גיהוץ 

וכביסה וכדו' מומלץ להקדים לימים א-ד.

2. כולם משתתפים!

גם הקטנים. בעבודת צוות הכול קורה מהר 
יותר וגם יש הרגשה של 'ביחד משפחתי'. מעבר 

לכך, נעים יותר לשבת ליד שולחן שבת כשאתה 
יודע שגם לך יש מניות בהפקת האירוע המושלם הזה, 

וכמובן - בלי לחץ.

3. איך בפועל?

תולים בכל חמישי בערב רשימה על המקרר ומי אחראי על מה. 
בואו נרגיע, לא מדובר בלכבוש את אנטבה. כשמתקתקים עניינים עוד 
עשויים לגלות שיש זמן לכוס קפה ועוגה, ואפילו להספיק לשאול את 
הילד איך היה בתלמוד תורה כמו כן גם למנוחה קלה לפני הדלקת 

נרות גם בשבתות החורף )מניסיון!(.

4. מוזיקה

הרבה יותר כיף לעבוד כשברקע מתנגנים שירי שבת שמזכירים 
לנו לשם מה אנחנו עושים את כל העבודה הזו. זה בדיוק הרגע 

שתרגישו איך הרוגע משתלט על הבית.

5. סדר עדיפויות

חשוב לנו לכבד את השבת כמיטב יכולתנו. האם 
זה אומר שחייבים 4 מנות עיקריות, 8 תוספות ו-12 
סלטים? לא בטוח, בפרט שהמשמעות היא לבלות 
את רוב היום במטבח. גם בחצי מהכמויות הנ"ל 

שולחן השבת ייראה מכובד מאוד ויישאר 
לנו עוד זמן לדברים אחרים.

דרך אגב, לעיתים אפשר לקנות חלק מהאוכל 
מוכן וכך לחסוך זמן הכנה.

6. בשבתות הקיץ לא לסיים את 
ההכנות בשבע. הוכחנו שזה אפשרי 

בארבע. כדאי גם בקיץ לסיים מוקדם 
ולהקדיש זמן ביום שישי לטיול משפחתי קצר / שינה 

לאגור כוח לשבת / הכנה רוחנית. )שוב תודה לאליהו סעדיאן(

פלג מנחה:
י-ם:

ת"א:
חיפה:
ב"ש:
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ממורנו הרב שלום ארוש שליט"א

ה נוֹרָאָה  פִלָּ דוֹשׁ, תְּ יוֹם פּוּרִים הַקָּ יִן בְּ ת הַיַּ תִיַּ הֲכָנָה לִשְׁ

ל כּוֹס וְכוֹס: שׁ לוֹמַר לִפְנֵי כָּ יֵּ שֶׁ

* יש לומר תפילה זו בכוונת הלב אמתית ולא לשתות 
אפילו טיפת יין ללא אמירת הלשם יחוד.

* אפשר לשתות כוס נוספת, בתנאי שיודעים ומרגישים 
שנחזיק מעמד וזה רק יועיל לנו ולא ח''ו ההיפך. 

* כל התיקון הוא רק על ידי שתיית יין בלבד ולא שום 

משקה חריף אחר.

יוֹם פּוּרִים  ה, בְּ יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ שְׁ ר אֶת עַצְמִי בִּ הֲרֵינִי מְקַשֵּׁ

יקִים  דִּ דוֹרֵנוּ, וּלְכָל הַצַּ בְּ ים שֶׁ יִּ יקִים הָאֲמִתִּ דִּ ה, לְכָל הַצַּ הַזֶּ

ה,  אָרֶץ הֵמָּ ר בָּ ים אֲשֶׁ ים שׁוֹכְנֵי עָפָר קְדוֹשִׁ יִּ הָאֲמִתִּ

יק יְסוֹד עוֹלָם, נַחַל נוֹבֵעַ  דוֹשׁ, צַדִּ נוּ הַקָּ וּבִפְרָט לְרַבֵּ

רֶסְלֶב זְכוּתוֹ יָגֵן  ן פֵיגֶא מִבְּ נוּ נַחְמָן בֶּ מְקוֹר חָכְמָה, רַבֵּ

רָאֵל, אָמֵן. ל יִשְׂ עָלֵינוּ וְעַל כָּ

דְחִילוּ  יהּ, בִּ כִינְתֵּ רִיךְ הוּא וּשְׁ א בְּ ם יִחוּד קֻדְשָׁ לְשֵׁ

רוּךְ הוּא  ם הֲוָיָ'ה בָּ וּרְחִימוּ, וּרְחִימוּ וּדְחִילוּ, לְיַחֲדָא שֵׁ

יִחוּדָא  אוֹת הֵ''א בְּ אוֹת וָא''ו בְּ אוֹת הֵ''א בְּ אוֹת יוּ''ד בְּ

רָאֵל. ל יִשְׂ ם כָּ שֵׁ לִים בְּ שְׁ

מעַֹ  רַךְ לִשְׁ ן לַעֲשׂוֹת רְצוֹן ה' יִתְבָּ הֲרֵינִי מוּכָן וּמְזֻמָּ

דֵי  יוֹם פּוּרִים, כְּ תּוֹת יַיִן בְּ ר צִוּוּ לִשְׁ לְדִבְרֵי חֲכָמִים, אֲשֶׁ

רַךְ. וִיהִי  רַךְ וְלָדַעַת אוֹתוֹ יִתְבָּ יר אוֹתוֹ יִתְבָּ לִזְכּוֹת לְהַכִּ

פָנֶיךָ י-ה-ו-ה אֱ-להֵֹינוּ וֵא-להֵֹי אֲבוֹתֵינוּ  רָצוֹן מִלְּ

ה ראֹשׁ'.  ה לְ'זָכָה נַעֲשָׂ יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ ה עַל יְדֵי שְׁ אֶזְכֶּ שֶׁ

רָאֵל,  נֵי יִשְׂ מִיד עִם ראֹשׁ בְּ ר תָּ ה לִהְיוֹת מְקֻשָּׁ אֶזְכֶּ שֶׁ

ינָה וָדַעַת,  ךָ חָכְמָה בִּ נִי מֵאִתְּ ה לְתִקּוּן הַמּוֹחִין, וְחָנֵּ אֶזְכֶּ שֶׁ

ה לַעֲלוֹת  ל מְארְֹעוֹתַי הֵם לְטוֹבָתִי. וְאֶזְכֶּ כָּ לָדַעַת שֶׁ

כֶל עֶלְיוֹן וְגָבוֹהַּ מְאדֹ  ל פּוּרִים לְשֵׂ ה שֶׁ תִיָּ עַל יְדֵי הַשְּׁ

הְיוּ  יִּ ה שֶׁ עוֹלָם, וְאֶזְכֶּ בָּ ינִים שֶׁ ל הַדִּ יק אֶת כָּ וּלְהַמְתִּ

אֵין עוֹד  ה לָדַעַת שֶׁ אֶזְכֶּ גַדְלוּת, שֶׁ מִיד מוֹחִין דְּ לִי תָּ

ה לַעֲנָוָה, לִמְחִילַת  אֶזְכֶּ בַדּוֹ, לִחְיוֹת אֶת אַפְסִיּוּתִי, שֶׁ מִלְּ

ת  תִיַּ ה עַל יְדֵי שְׁ אֶזְכֶּ סוֹד. שֶׁ רִית וְהַיְּ עֲווֹנוֹת וּלְתִקּוּן הַבְּ

ה  רוֹן, לִזְכּרֹ אֶת מַעֲשֵׂ חִינַת זִכָּ ה לַעֲלוֹת אֶל בְּ יִן הַזֶּ הַיַּ

לּוֹ טוֹב.  ם כֻּ שָּׁ עֲמָלֵק. לַעֲלוֹת אֶל מָקוֹם שֶׁ

עוֹלָם  לְּ ה רָשׁ', שֶׁ א זָכָה נַעֲשָׂ ילֵנִי מִ'לֹּ וְתַצִּ

הְיֶה  קַטְנוּת, וְלאֹ תִּ לאֹ יִהְיוּ לִי מוֹחִין דְּ

לֵמוּת אֶת  שְׁ י בִּ נִּ ל מִמֶּ לִי עַצְבוּת, וּתְבַטֵּ

ישׁ עֶלְיוֹנוּת  אֶה וְלאֹ אַרְגִּ לּאֹ אֶתְגָּ ת הָמָן־עֲמָלֵק. שֶׁ קְלִפַּ

יִן לְ'זָכָה  ת הַיַּ תִיַּ ה עַל יְדֵי שְׁ אֶזְכֶּ עוֹלָם. שֶׁ עַל שׁוּם אָדָם בָּ

ל  יִן שֶׁ ה עַל יְדֵי הַיַּ חַ. וְאֶזְכֶּ מֵּ שַׂ יִן הַמְּ ה לַיַּ אֶזְכֶּ חוֹ', שֶׁ מְּ מְשַׂ

ה וַעֲצוּמָה  דוֹלָה וְחֶדְוָה רַבָּ מְחָה גְּ פּוּרִים, לָבוֹא לְתוֹךְ שִׂ

מְחָה  שִׂ ה לִהְיוֹת בְּ ל פּוּרִים. וְאֶזְכֶּ מְחָה שֶׁ מְאדֹ, לְתוֹךְ שִׂ

א זָכָה  ילֵנִי מִ'לֹּ ם אֲחֵרִים. וְתַצִּ חַ גַּ מֵּ כָל לֵב וּלְשַׂ מִיד בְּ תָּ

א  עַל יָדוֹ בָּ ה, שֶׁ דַמֶּ ילֵנִי מֵעַצְבוּת וּמֵהַמְּ מוֹ'. וְתַצִּ מְּ מְשַׁ

יִן  ילֵנִי מִיַּ כְרוּת. וְתַצִּ הוּא הַשִּׁ עוֹן, שֶׁ גָּ הוּא שִׁ מוֹן שֶׁ מָּ שִׁ

לֵמוּת.  שְׁ עַת בִּ גַם עֵץ הַדַּ י פְּ נִּ ל מִמֶּ טֵּ תְבַּ יִּ ר וְשֶׁ כֵּ שַׁ הַמְּ

ה וּלְתִקּוּן  דַמֶּ ה, לְבֵרוּר הַמְּ יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ ה עַל יְדֵי שְׁ אֶזְכֶּ שֶׁ

ךְ מְהֵרָה  ה וְנִתְהַפֵּ דֻשָּׁ קְּ ה נִכְלָל בַּ דַמֶּ הְיֶה הַמְּ יִּ ה, שֶׁ דַמֶּ הַמְּ

לֵמוּת.  שְׁ בִּ ה  קְדֻשָּׁ דִּ רָה  יְשָׁ ה לֶאֱמוּנָה  אֶזְכֶּ שֶׁ לְטוֹב. 

ה עַל יְדֵי  אֶזְכֶּ אָה, שֶׁ עִלָּ אָה דְּ ה לָבוֹא לְיִרְאָה עִלָּ אֶזְכֶּ שֶׁ

מִיּוּת וּבְרוּחָנִיּוּת.  גַשְׁ נָה בְּ יִן לְהִתְעוֹרֵר מֵהַשֵּׁ ת הַיַּ תִיַּ שְׁ

מִיּוּת וּבְרוּחָנִיּוּת.  גַשְׁ נָה בְּ לּאֹ אֶפֹּל לְשֵׁ מְרֵנִי שֶׁ וְתִשְׁ

גוּף  ה, לאֹ בְּ יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ יק לָנוּ שְׁ זִּ לּאֹ תַּ וּתְרַחֵם עָלֵינוּ שֶׁ

נוּ  ל מֵאִתָּ ה לְהַכְנִיעַ וּלְגָרֵשׁ וְלַעֲקרֹ וּלְבַטֵּ נֶפֶשׁ. וְנִזְכֶּ וְלאֹ בְּ

דוֹלָה, וְלִמְחוֹת  ת הָמָן־עֲמָלֵק וְזֻהֲמָתוֹ הַגְּ וֹ קְלִפַּ מ שְׁ

ת  יךְ עָלֵינוּ קְדֻשַּׁ וְזִכְרוֹ מִן הָעוֹלָם. וּלְהַמְשִׁ

ים.  עַר הַחֲמִשִּׁ ת שַׁ ר, קְדֻשַּׁ כַי וְאֶסְתֵּ מָרְדְּ

נָה  ל הַשָּׁ מְחַת פּוּרִים עַל כָּ יךְ שִׂ ה לְהַמְשִׁ וְנִזְכֶּ

מְחָה  שִׂ רַךְ בְּ ה' יִתְבָּ מִיד בַּ מחַֹ תָּ הּ, לִשְׂ לָּ כֻּ

ת  ה לִקְדֻשַּׁ זְכֶּ נִּ אֱמֶת. שֶׁ ה מְאדֹ בֶּ וְחֶדְוָה רַבָּ

ה'  רָה אֲדֻמָּ וְטָהֳרַת הַ'פָּ

ח  סַ פֶּ ת  שַּׁ דֻ קְ לִ וְ

ל  שֵׁ אֱמֶת, וְלאֹ נִכָּ בֶּ

ל  הוּ חָמֵץ כָּ מַשֶּׁ בְּ

סַח. יְמֵי הַפֶּ

X2{ וִיהִי נעַֹם 

אֲ-דנָֹי אֱ-להֵֹינוּ 

ה  וּמַעֲשֵׂ עָלֵינוּ 

יָדֵינוּ כּוֹנְנָה עָלֵינוּ 

ה יָדֵינוּ כּוֹנְנֵהוּ. וּמַעֲשֵׂ

תפילה לפני שתיית יין

בפורים
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פניני הזהר – פרשת תצווה

לאחר שהתחזקנו בשבוע שעבר בעניין עונג שבת שמכפר לאדם על כל ההנאות 
שנהנה מהעולם הזה בהיתר ומציל אותו מהאש של נהר דינור, כהמשך לכך נביא 

מאמר מחזק נוסף של הזהר הקדוש באותו נושא.

הַהוּא רוּחָא עִלָּאָה דְּנָחִית עָלֵהּ דְּבַר נָשׁ בְּחֵדוּ, וְחַדֵּי לְנַפְשֵׁיהּ ]תוספת הרוח שיורדת 
לאדם מהעולם העליון בשבת ומשמחת את נפשו[, כְּדֵין קַיְמָא נַפְשָׁא דְּבַר נָשׁ, 
כְּגַוְנָא דְּעָלְמָא דְּאָתֵי, דְּזַמִּין לְאִתְהֲנָאָה מִנֵּהּ ]באותו זמן יכול האדם להרגיש עונג 
כמעין העולם הבא כמו שאותה הרוח עתידה ליהנות ממנו[. כמה דבר נש אהני 
להאי רוחא בעלמא דא ]כמו שהאדם יהיה מהנה לאותה הרוח בעולם הזה[ הָכִי 
הַהוּא רוּחָא אַהֲנִי לֵהּ לְבַר נָשׁ לְעָלְמָא דְּאָתֵי ]כך זו הרוח תענג אותו בעולם הבא 
אחרי מאה ועשרים[, דִּכְתִיב )ישעיה נח(: "אָז תִּתְעַנַּג עַל יְיָ" וְגוֹ', וּכְתִיב: "וְהִשְׂבִּיעַ 
בְּצַחְצָחוֹת נַפְשֶׁךָ" ]פירושו, שתתענג עונג רוחני[. כְּמָה דְּבַר נָשׁ רַוֵי לְהַהוּא עִנּוּגָא 
וְאַהֲנֵי לֵהּ, הָכִי נָמֵי אִיהוּ רַוֵי לֵהּ לְעָלְמָא דְּאָתֵי ]כמו שהאדם מרווה את הנשמה 
בעולם הזה בעונג שבת, כמו כן הנשמה תשביע אותו בתענוגים עליונים בעולם הבא[.

שְׁלִימוּ  וְאַשְׁלִים  זָכֵי,  נָשׁ  בַּר  כַּד  כְּדֵין 
דִּיְקָרָא דְּשַׁבְּתָא כִּדְקָאָמְרָן ]ואז, כשהאדם 
זוכה ומשלים את שלמות כבוד השבת כפי 
שאמרנו[, קוּדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא קָארֵי עָלֵהּ וְאָמַר 
]הקב"ה קורא עליו את הפסוק[: "וַיֹּאמֶר 

לִי עַבְדִּי אָתָּה יִשְׂרָאֵל אֲשֶׁר בְּךָ אֶתְפָּאָר".

וגם רבנו הקדוש, רבי נחמן מברסלב, 
בספרו ליקוטי מוהר"ן הפליג מאוד במעלת 
האכילה בשבת ועונג השבת בכמה מקומות 

כדלהלן.

תורה קכח : "...הלא אכילת שבת יקרה 
מאוד מאוד וכמבואר בדברי רבותינו ז"ל 
שבשבת צריכים דווקא לאכול ולשתות 
ולהרבות במעדנים... ושמענו מפיו הקדוש 
ז"ל כמה וכמה תורות על עניין מעלת קדושת 
אכילת שבת שיקרה מאוד ואמר בפירוש 
שצריכין בשבת להרבות במאכל ובמשתה 
כפשוטו כי אכילת שבת היא כולה אלוקות 

כולה קודש וכו'."

וכן בתורה רעו: "דע כי אכילת שבת אינה בשביל שביעה כלל, רק בגין דיתברכון 
כולהו שיתין יומין ]שעל ידה יתברכו כל ששמת ימי המעשה[ כמובא בזוהר יתרו 

פח, כי מאכילת שבת נשפעין ונתברכין כל ששת הימים".

ובתורה רעז כותב רבינו שריבוי סעודות שבת הוא תיקון לחילול שבת.

אחד הדברים המדהימים שיוצאים מהזוהר הקדוש שלמדנו היום ובשבוע שעבר 
הוא שהיהודי לא מוותר על שום הנאה, אלא הוא מקבל את כל ההנאות והתענוגים 
במצוות וברוחניות. וכאשר האדם מתענג בענייני הרשות הוא משלם על כך ביוקר 
גם בעולם הזה וגם בעולם הבא, ולעומת זאת, כאשר הוא מתענג בקדושה בשבת 

ויום טוב, הוא מרוויח עונג כפול ומכופל גם בעולם הזה וגם בעולם הבא!

כמה צריכים אנו להודות להלל ולשבח את בורא עולם על המתנה הגדולה ביותר 
שנתן לנו שהיא השבת שבתוכה כלולות עוד אלפי מתנות גנוזות שאותן מגלים 
לנו הצדיקים. והפלא הגדול הוא שלכל הדברים הגדולים האלה זוכים דווקא על 
ידי עבודות פשוטות ואפילו מהנות ומענגות ובלי טורח בכלל. כי דווקא העבודות 
הפשוטות הן יקרות מאוד בעיניו יתברך ומשמחות את הקב"ה. שתהיה לכם שבת 

של עונג ושמחה.

מה יוצא מהפה?

מסופר על ר' אלימלך מליז'נסק ע"ה שיום הילולתו חל בכא' אדר 

הגיע באחד ממסעותיו לפונדק ושם היו עוד חסידים שבאו לשהות 
גם כן, הם היו בודקים את כשרות המאכלים המוגשים בפונדק, האם 
אפשר לאוכלם והכשרות מהודרת במכינתם או לא, הגיע אליהם 

רבי אלימלך ושאל אותם:

"יהודים יקרים אתם בודקים מה שאתם מכניסים לפיכם מאוד 
בדקדוק, האם אתם בודקים גם מה שאתם מוציאים מפיכם בכזו 
דקדוק?" וודאי שכשרות זה דבר חשוב מאוד אך צריך לשים לב 
למה שיוצא מפינו כי בקלות יהודי יכול להיכשל בדיבורו יותר ממה 

שכניס לפיו ...

ידוע לנו שהקב"ה מדבר אל משה בכל פרשה  "וידבר אל משה 
ויצווה אל משה", ובפרשת תצווה משה רבינו לא מופיע שמו ובפרשה 

על  מסופר  קדימה  אחת 
רבינו  משה  העגל,  חטא 
מהקב"ה  מחילה  מבקש 
הוא מתחנן בדמעות תמחל 
ותסלח לעמ"י אומר משה 
לקב"ה אם אתה רוצה לסלוח 
לעמ"י מוטב, ואם לאו מחני 
ולכן בפרשה  נא מספריך 
הזאת פרשת תצווה שמו 

של משה רבינו לא מוזכר.

וזה למה? 

הרי הקב"ה סלח לעמ"י, 
"סלחתי כדבריך" ואחרי הכל 
משה רבינו הוציא דיבור מפיו 
"מחני מספריך" והוציא את 
הדיבור אך ורק לטובת עם 
ישראל, אבל הקב"ה קיים את 
הדיבור שלו, ובפרשתנו שמו 

של משה רבנו לא הוזכר.

כח הדיבור, זאת הנקודה 
לקחת  צריכים  שאנחנו 
לעצמינו, אם הקב"ה מדקדק 
עם צדיקים אנחנו גם צריכים 
ללמוד מזה, הדיבור יש לו 
כח גבוה שאי אפשר לשער 
אפילו, בדיבור אחד אדם 
יכול לשנות את עצמו, את 
אותו  הסובבים  את  ביתו, 

לטוב ולמוטב..

דיבור יכול להפוך עולמות ולכן חשוב לשקול כל מילה ומילה 
שיוצאת מפינו, כי מה שיוצא אי אפשר להחזיר... ויכול להשפיע 

להמשך החיים לטוב וחלילה למוטב.

שבת שלום ומבורך

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

העצמת 
המידות בראי 

הפרשה
הרב נתן ארוש

ניתן להזמין שיעור 
באזור מגוריכם:
052-6672221

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבחירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

בדיחות הדעתתודה

ספר של תודה

לקוראי עלון "חוט של חסד"  הנפלא!

שמי מלכי.

אנחנו מקבלים מידי שבוע את העלון המיוחד ואני 
מאוד מחוברת אליו בגלל כמה סיבות:

שבו,  התוכן  בגלל  הראשונה, 
הסיפורים ודברי התורה הנפלאים.

בגלל שמדור  השנייה,  והסיבה 
סיפורי התודה גורם לנו יותר להתבונן 
בחיים ויש לנו הרבה סיפורי תודה 

והנה אחד לפניכם:

אצלנו בבית אוהבים לקרוא ספרים 
ואני במיוחד,

ספר  לקנות  הלכתי  אחד  יום   
שממש חיכיתי לו והייתי ממש מתוחה 

לקרוא אותו.

מיד שקניתי אותו אחי הקדים אותי והתחיל לקרוא 
בו, ביקשתי ממנו את הספר שהרי אני קניתי אותו 
ואני אמורה הייתי לקרוא בו הראשונה, אך הוא סרב.

לא התעקשתי אבל הייתי קצת עצובה, אמרתי לעצמי 
מה אני יכולה לעשות? 

לפתע ממש בהשגחה פרטית עיני "קלטו" את העלון 

השבועי ומשם מחשבותי הריצו אותי למדור סיפורי 
התודה.

התחלתי לומר תודה על זה שהייתי אמורה לקרוא את 
הספר הראשונה ותודה שאחי תפס אותו קודם. תודה 
על משפחה, חברות, אחים, אחיות, בית 
וכך נפתחו לפניי עוד דברים ואמרתי 

עוד ועוד תודות.

לאחר שאמרתי את התודות פצחתי 
במזמור לתודה עם הניגון המיוחד 

מספר פעמים ברצף וזהו.

לא עוברות כמה דקות משסיימתי 
לומר את התודות והמזמור המסוגל 
אחי ניגש אלי ואומר לי מלכי- קחי. 

הייתי המומה בכלל!

אבל הדבר אכן נגד את הטבע, אחי 
לא גמר אפילו לקרוא את הספר וכבר 

ניגש אלי ונתן לי אותו ביד ועוד בלב שלם.

מיד הלכתי וסיפרתי זאת לאמי והיא כמובן הייתה 
נרגשת מאוד ושמחה לשמוע שמעצמי בלי להיכנס 

יותר מידי לעצבות אמרתי תודה!

אמרתי תודה וקיבלתי את הספר.

איש אחד הולך ברחוב ודוחף עגלת תינוק. 
מהעגלה בקעו צרחות קולניות והאיש היה 
ממלמל שוב ושוב: "יענקלה, תירגע! תירגע 

יענקלה..."

כשהצרחות לא פסקו, הרים האיש מן העגלה 
תינוקת לבושה שמלה ורודה. "מדוע קראתם 
לילדה יענקלה?" השתאה אחד הצופים במחזה.

הביט בו האיש והשיב: "יענקלה זה אני...."

תשובה: קבר מרדכי ואסתר, בהמדאן שבאיראן. 

פרשת תצוה | 7 



בית ושמו בית ספר פרק כו' 

הסברנו בשבוע שעבר, שהפרעת הקשב לסוגיה 
היפראקטיביות,  נמוך,  תזמון  )תת קשב,  השונים 
אימפולסיביות( מורכבת מ"גרעין אורגני". דהיינו: בעיה 
מובנת במוח, כתוצאה מליקוי במערכת התקשורת 
והעברת הנתונים במוח. הליקוי הזה, קשור לחומר 
הנקרא דופמין-זוכרים?! סביב הליקוי המובנה הזה 
במוח, מתפתחות עם השנים "שכבות" של תגובות 
שהן  וחברתיות,  רגשיות  התנהגותיות,  שרשרת, 
"הַיוֹצְרוֹת" והגורמות בסופו של דבר את "המבנה השלם" 
של ההפרעה. זאת אומרת, שכאשר אנו רואים היום 
את הילד עם הפרעת הקשב, ההפרעה שלו מורכבת 
ממכלול משותף של בעיות שונות, שהבסיס הראשוני 

הוא בעיה רפואית.

טיפול רב מערכתי

בהסבר זה של הפרעת הקשב, נוכל גם להבין את 
"הגישות השונות" המטפלות בבעיית הקשב לסוגיה 
השונים. כי כל סוג טיפול מנסה לטעון ש"זו הבעיה" 
ובה צריך לטפל, אך עלינו לדעת כי הטיפול במרכיב 
אחד יעזור רק לאותו הנושא ולא תמיד יוכל לתת מענה 
ולהתייחס לשאר הבעיות. ולכן בבעיית קשב אנו חייבים 
לטפל בטיפול "רב מערכתי". זה לא אומר, שהילד 
צריך להיות מטופל אצל מספר מטפלים בו זמנית, 
אלא זה אומר שצריך לפנות למטפל שיכול לטפל 
תוך כדי העבודה במכלול הבעיות. ופה לדעתי עיקר 
הבעיה, לא של הילד, אלא של הטיפול. כי בד"כ לא ניתן 
לילד הטיפול הנכון. הטיפול הנכון הוא טיפול מערכתי.

אז ריטלין יעזור או לא?

התשובה הקצרה היא- בפירוש לא. אין יכולת לכדור 
הריטלין לעזור למכלול הבעיות, הכדור מטפל נקודתית 
בהפרעת הקשב האורגנית במוח. אך התשובה הארוכה 
היא- שבעקיפין בד"כ דווקא כן.  הריטלין, או כל טיפול 
אחר בבעיה האורגנית, עשוי לאפשר לילד להיהפך 
למשך הזמן שבו הוא נמצא תחת השפעת הטיפול 
להיות כאילו "ילד רגיל" ללא הפרעת הקשב, ובזמן 
זה הוא צריך לטפל גם בשאר הבעיות כמו: בעיות 
הסדר והארגון, העצמת היכולות הלימודיות, הבעיות 
הרגשיות, החברתיות ועוד. תוך כדי הטיפול, הוא צריך 
להפנים טוב יותר את הלמידה המחודשת של יכולותיו, 
ושל הדרכים להתמודדות עם התחושות הקשות שנבנו 

בטעות לאורך השנים )דהיינו העלאת הדימוי העצמי 
ורגשות(. בנוסף,  ויכולת ההתמודדות עם מצבים 
המטפל אמור לסייע בהעלאת המודעות לכך שיש 
בעיה אובייקטיבית שמקשה על מימוש הפוטנציאל 
בתחומים שונים ומגוונים, ועל הילד להתמודד עם 
קשייו בצורה שונה ומיוחדת רק לו. לקראת סוף הטיפול, 
אפשר ללמד את הילד, שהבעיה היא בעצם "לא בעיה" 

אלא אפילו מתנה ייחודית.

השפעת התזונה 

עכשיו, נחזור לדון בנושא "השפעת התזונה על הפרעת 
קשב" לפי גישת הטיפול הטבעי, הנטורופתי: מלבד 
הגורמים האורגניים, הסביבתיים והרגשיים, ישנם 
גורמים נוספים לתופעה, הקשורים בתזונה: חוסר 
קשב, או כפי שהוא נקרא ADD, מאופיין בד"כ בחוסר 
תשומת לב, או קושי במתן תשומת לב לפרטים הקטנים, 
קושי בהקשבה ומעקב אחר הוראות לימודיות, נטייה 
לפיזור והיסח הדעת, שכחה וקושי בארגון תפקידים 
ומטלות לביצוע, נטייה להימנעות ממאמץ חשיבתי או 
מנטאלי וכולל לרוב עייפות כללית ותשישות. ADD נובע 
בנוסף לבעיה האורגנית, גם מחולשה כללית על רקע 
חסרים תזונתיים )עקב תזונה לקויה או קושי בעיכול 
ובספיגה( זרימת דם היקפית לקויה וחוסר אספקת דם 
שוטפת למוח, וגם מסיבות נפשיות הכוללות פחדים 
שונים או קשיי הסתגלות למצבים חדשים, נטייה 
למחשבות שווא וכו'. לעומתו, הטיפוס ההיפראקטיבי 
ADHD, מאופיין בכך שאינו מסוגל להיות קשוב לאורך 
זמן )חוסר ריכוז(, או לחילופין אינו שם לב לדברים 
שאינם במרכז תשומת הלב שלו )ריכוז יתר(. בנוסף, 
הלוקה ב-ADHD הוא לרוב פזיז, לא שם לב לפרטים 
חשובים ולוקה בבעיות בעיבוד המידע וביטוי הידע. 
טיפוסי ADHD נוטים בדרך כלל לתנועתיות יתר, אצל 
מבוגרים זה מתבטא לרוב בחוסר שקט.  התוצאה היא 
בעיה ב"וויסות" של מרכיבים שונים: 1.תנועה )היפר 
קינטיות( 2.תגובה )אימפולסיביות( ו-3.הכרה )הפרעת 

קשב וריכוז(. 

תזונה נכונה אינה תרופה

מחקרים רבים מוצאים: כי תזונה לקויה ולא מסודרת, 
משפיעה לרעה על הסובלים מבעיות קשב וריכוז. 
הגילויים האלה הם חשובים, משום שהם מוכיחים 
שבאמצעות תזונה נכונה וצריכת ויטמינים מתאימים 
ניתן לצמצם משמעותית בעיות קשב וריכוז. על פי 

מחקרים אלו, חסכים מצטברים של ויטמינים או תוספי 
מזון החיוניים למוח עלולים להחמיר את התופעה 
אם לא מספקים לסובלים מהפרעות קשב וריכוז את 
המינרלים והוויטמינים החיוניים לפעילות מוחית תקינה.

לכן גם לפי מחקרים אלו, תזונה אינה תרופה או תחליף 
לטיפול ועבודה, אלא שילוב שלהם.

מה דעתי?!

דעתי האישית מתוך טיפול במאות ילדים, בני נוער 
ומבוגרים, שכל אחד הוא אינדיבידואל. לאחד, טיפול 
פסיכו-התנהגותי יעזור גם ללא טיפול תרופתי, ולשני 
חייב לשלב תרופה. ולכן התשובה היא פרטנית לגופו 
של אדם, מה שכן משותף לכולם, הוא: שכל בעיה, 

מצריכה אבחון מדויק, ותהליך טיפולי.

לסיכום!

על הטיפול בהפרעות קשב וריכוז להיות מקצועי, 
מקיף ולכלול טיפול שיסייע לילד בהתמודדות עם 
מכלול הבעיה. טיפול תרופתי מכל סוג שהוא )כימי או 
טבעי( הוא חיוני בכדי לטפל בשורש הבעיה )במידה 
והיא אכן על בסיס ליקוי במוח(. ככלל מומלץ לעודד 
את הילד לעסוק בפעילות גופנית כלשהי )ריצה, רכיבה 
על אופניים, שחיה וכדו'( על מנת לתעל את האנרגיות 
הרבות למקור חיובי ועל מנת לווסת את מערכת 
העצבים, להרגיע ולאזן. כמו כן, חובה לקבל הדרכה 
מקצועית איך לגשת לילד ואיך להתמודד עם הבעיות 
שנוספו לאורך השנים. חשובה ביותר התמיכה בבית 
וההבנה שזה תהליך משותף לכל בני המשפחה ושאין 
זו התמודדות של הילד לבדו.  והכי חשוב להתפלל לה' 
יתברך ולהגיע לייעוץ וטיפול עוד היום. אשמח לשיחה 

שלכם 0548-434-435, המשך בע"ה בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 


